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COMPLAINT:

On Monday, November 13, 2017 at approximately 1736 hours, inmate Billy Smith, AIS#250398, of Elmore
Correctional Facility was punched in the head area by inmate Bryan Blount, AIS#225319, while in dormitory
A-2. Inmate Smith fell striking his head on the concrete floor and was transported to the front shift office of the
facility. Inmate Smith was escorted to the Staton health care unit and later transported the Jackson Hospital E.R.
where he was treated for fractured skull and a large hematoma to the left temporal area of his head. Inmate
Smith died at Jackson Hospital on December 9, 2017 at 0340 hours. This offense is against Alabama State Code

13A-6-3 (Manslaughter) and against the peace and dignity of the State of Alabama.

DETAILS:

On Monday, November 14, 2017 at 1450 hours, Supervisory Agent D. Gallew contacted Agent W.D. Favor
and advised inmate Billy Smith, AIS#250398, had been fransported from the Staton Health care unit on
November 13, 2017 then to Jackson Hospital due to a possible drug overdose. Supervisor Gallew advised
Agent Favor that inmate Smith was in the Surgical Intensive Care Unit of the Hospital and that inmate Smith
was in critical condition. Supervisor Gallew advised Agent Favor that he was to investigate the incident.

On Monday, November 14, 2017 at 1530 hours Agent Favor along with Agent T.A. Wallace responded to
Jackson Hospital’s Surgical Intensive Care Unit and spoke to inmate Smith’s charge nurse*
Nursejilladvised inmate Smith had suffered a fractured skull on his left temporal area of his head. Nurse

Cole advised inmate Smith also sustained a large hematoma under the skull at the fractured area. Nurse Cole

advised the area had swollen and caused inmate Smith’s brain to laterally shift off its midline to the right. Nurse
Cole stated upon his arrival at the emergency room, i had performed an emergency surgery to relieve

pressure on inmate Smith’s brain. When questioned Nurse Cole stated inmate Smith had not regained
consciousness since entering the hospital. Inmate Smith is currently under the care ni Agent Favor
reviewed inmate Smith’s body and observed inmate Smith had several cuts to the top of his head, abrasions and

bruising on both legs, hips, shoulders, however; he did not appear to have any defensive marks or bruising on
his arms nor did he have any cuts to his knuckles and hand that would indicate hitting any object with his fist.
Agent Favor took photographs of the apparent injuries in which are contained within this case file.

On Wednesday, November 15,2017 at 0530 hours Agents Favor and Wallace responded to Elmore
Correctional Facility and spoke to Warden Joseph Headley along with third shift commandar_
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Warden Headley stated they had located three inmates who had advised they had seen the event in which inmate
Smith was injured in dormitory A-2. Agent Faver spoke to

_whc: advised on Monday, November 13,
2017 at approximately 2200 hours, he arrived at the shift office for his normal work da} _

advised he observed inmate Smith lying on a gumey without clothing, wet, with injuries to his head and
abrasions on different p stated inmate Smith was shaking and was making
strange snoring sounds. stated he was advised by the Second Shift Commander, Lieutenant

Waver, that inmate Smith had been taken to the Staton Health Care unit however; had been returned a short

time later without treatment. Lieutenant Tippins stated he ordered the officers that were present to take inmate
Smith back to the Staton health care unit for treatment. || N NG stated inmate Smith was taken back
to the health care unit then sent to Jacksen hospital a short tme later.

On Wednesday, November 15, 2017 at 0540 hours, Agents Favor and Wallace interviewed black male
inmate . Inmate - stated he is housed in dormitory A-2 and was present in the
dormitory at approximately 1900 hours on November 13, 2017 when he observed inmate Smith yelling and
running around the dormitery. Inmate- stated inmate Smith then ran at full speed into the front metal door
of the dormitorv. Inmate - stated he along with ether inmates told him to get off the floor and get into the
shower. Inmate stated about ten minutes later he observed inmate Smith lying on the floor of the
bathroom with his head in between the toilets. Inmatﬂ- stated he had heard that inmate Smith had swung
on another inmate, however; he did not know who the person was. Inmate advised inmate runners had
come to the dormitory placed inmate Smith on a gurmney and took him to the front of the facility. Inmate

stated he went to pill call a short time later and checked on inmate Smith. Inmate - advised inmate Smith
was sitting up on the gunmey and the runner, inmate- was asking him questions. Inmate - stated
inmate Smith was giving his name and AIS number to inmate Inmate advised as he was walking
back to the dormitory, it was dark and he looked back towards the shift office and observed Officer Green trip
inmate Smith by knocking his feet out from under him and inmate Smith sat down on the ground on his
buttocks en the ground. Imnate:- advised he observed Officer Green then slap inmate Smith with an open
hand. Inmate - stated he could not remember which hand Officer Green used to slap inmate Smith. Agent
Favor took a detailed recorded statement from inmate [ reflecting the facts of the interview. The recorded
statement is contained within this case file. Later in the investigation this statement was discovered to be
false.

On Wednesday, November 15, 2817 at (6703 hours, Agents Favor and Wallace interviewed

. Inmate - advised he did not have any eye witness knowledge of the offense. Inmate

stated he works for the healthcare unit as a runner and part of his job is to locate inmates and notify them of
their upcoming appointments. Inmatﬂ- stated Lieutenant Waver asked him if he knew any inmate by the
name o Inmate stated he advised the Lieutenant Waver that || ENGNGNGNGBvv2s inmate

. e stated he had been advised that known inmates had given corrections staff the
name of Il as the person who had assaulted inmate Smith. Agent Favor took an audio and video recorded
statement frem imnate- After reviewing, it was discovered that the audio statement did not record,
however; the video recording is contained within this case file.

On Wednesday, November 15, 2017 at 0730 hours, inmate was escoried to
the conference room of the facility and interviewed by Agents Favor and Wallace. Inmate advised he
was in the bathroom area of dermitory A-2 at approximately 1600 hours on November 13, 2018 when he
observed a black male arguing with inmate Smith. Imnatf:- stated the black male was saying that inmate
Smith had shorted a drug package that he was supposed to have smuggled into the facility. Inmate
advised the unknown mmate struck inmate Smith on the left side of his head with his right fist and inmate Smith
fell, hit the smk with the right side of his head then fell to the floor and began to have a seizure. Inmate
stated a second inmate was in the bathroom at the time of the offense washing clothing items. Inmate
advised he did not know the second inmate. Inm&tc- stated the unknown inmate, that he observed sirike

-
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inrnate Smith, is known as Upon further questioning inmate [N identified [ 2s inmate

. Inmate advised he had seen him in the holding cell near the shift office as he
was being escorted to the conference room to be interviewed and recognized him as the person who hit inmate
Smith. Agent Favor took a-detailed recorded statement from inmate JJij which is contained within this case
file. Inmate- later changed his story.,

On Wednesday, November 15, 2017 at 757 hours, inmate_, advised he was in the

bathreom of dormitory A-2 when he observed inmate Smith standing with bent knee, hands clasped in front and
his eyes rolled back into his head. InmateJjjjjjj stated an unknown black male inmate was standing in front of
immate Smith talking to him and asking if he was alright. Inmat advised inmate Smith collapsed and he
was able to catch him before he hit the floor. Inmat stated he laid inmate Smith on the floor. Inmate
- advised he then went to the cube and advised Officer McClease of inmate Smith’s condition, Inmate

stated that inmate Hwas definitely not the inmate who was standing i front of inmate Smith
when he collapsed nor was he in the dormitory atthe time. [unate

advised he had seen the unknown
black male inmate in the dormitory before but did not know his identity. Agent Favor took a detailed recorded
statement from inmate -whirsh is contained within this case file.

5, 2017 at 0819 hours, Agent Favor and Wallace interviewed inmate-
W, in reference to the offense. Agent Favor read inmate the Miranda Warning
from a Standard State of Alabama rights form. Inmat-read the botiom paragraph ef the form and stated he
wished to give a statement, [nmat denied the offense. Inmate - advised he awoke in his assigned
dormitory C-1 bed 15A. Inmate]Ji] stated he stayed in the dormitory and enly left to go to the store one time
around 1268 hours to 1300 howrs. Tmmate,- stated he never went to dormitory A-2 on the day in question.

Inmatc did net give any other infermation that would further this case nor did he ask for an attorney.
Agent Favor took a recorded statement of the interview,

The correction staff searched inmate]flipersonat property and located a prison made knife under his
matfress. The weapon was collected and tumed over to Agent Favor. Agent Favor returned the weapon to I and
[ Headguarters and impounded the knife. There has been no indication that a knife was used in this offense.,

On Wednesday, November 15, 2017 at approximately 1000 hours R.N._calied Agent Favor and
advised inmate Smith’s cendition was poor and that DrJJJjjjJj had advised he had suffered a stroke 1o the right
side of his brain.

On Wednesday, Nevember 15, 2017 at 1021 hours Agents Favor and Wallace interviewed inmate [
r_ Inmate [ is assigned to the shift office of the facility and acts a runner. Inmate
advised he is referred to by the staff as an ambulance driver, due to the fact his job is to locate and
retrieve inmates that are having medical emergencies and transport them to the front shift office. I_IIII]E‘I:E-
stated he wished to give full details of what had occurred in relation to inmate Smith, hewever; he was worried
about his safety. After being assured his statement would be kept confidential at this time, inmate E advised
on Monday, November 13, 2017 at approximately 1730-1800 hours, he was sent by corrections staff to
dormitory A-2 due to an inmate passed out in the bathroom, Inmatdjjill stated he along with inmate runner
B (csponded to the dormitory A-2 bathroom and located inmate Smith lying on the floor
wmetween two toilets and seemingly unconscious. Inma'te- stated inmate Smith had a cut to the top of his head
and his nose was bleeding. Inmate - stated they loaded inmate Smith on a gurney and pushed him to the
front shift office. Upon arrival at the front of the shift office, inmate advised they lowered the gumey as
low as they could so that inmate Smith would not fall off, Inmate stated inmate Smith had awoken on the
way to the shift office and upon arrival he get off the gumey. Inmate stated Lisutenant Waver came outside

the shift office and advised inmate Smith to sit on the ground and not to move. Inmate F stated Lieutenant
Waver advised him that if inmate Smith got up off the ground for him to come inside the shift office and tell
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him. Inmate Smith then stood up and inmate [ advised he walked inside and advised Lieutenant Waver.
Inmate [ stated Lieutenant Waver came back outside and produced a can of mace and threatened to spray
inmate Smith if he did not sit down. Inmate ] advised inmate Smith sat down on the ground then got back up
and walked inside the shift office as soon after the Lieutenant walked back inside. Inmate [ advised from the
time inmate Smith arrived at the shift office he constantly complained that his head was hurting badly and
holding his head with his hands. Inmate [} stated Officer Singleton came outside and threatened inmate Smith
if he did not sit down on the ground he would slap him. Inmate JJjjjjj stated Officer Singleton counted to three
and on the third count inmate Smith sat down, however; as soon as Officer Singleton turned around he stood
back up. Inmate [ advised Officer Singleton slapped inmate Smith very hard with his right hand to inmate
Smith’s left side of his head. Inmate [Jjjjjj stated inmate Smith sat down then got right back up and Officer
Singleton slapped him a second time with the back of his right hand to the right side of inmate Smith’s face.
Inmate ] advised during this time inmate Smith was complaining that he was cold, due to only wearing
boxers and a damp sweatshirt. Inmate [JJjjjj advised someone brought him some pants and inmate [Jjjj along
with Officer Singleton escorted inmate Smith to the hallway bathroom where ®1fficer Singleton advised inmate
[l o turn on the hot water only and advised inmate Smith that he “better not touch the knobs”. Inmate [
stated inmate Smith’s nose was bleeding on his shirt and he had smeared the bloed on his hands and face.
Inmate [ stated the officers were mad at inmate Smith, due to him touching the door knobs and that they
were worried about diseases. Inmate ] advised inmate Smith touched the water control knobs twice, due to
the water being too hot, and that Officer Singleton punched him in the left side both times, advising him that “I
told you not to touch that mother fucking knob". After putting pants on, inmate Smith was then taken back
outside and sat against the wall. Inmate [JjJjjj stated Smith stood again complaining of head pain. Inmate

stated Cfficer Singleton then kicked inmate Smith’s feet out from under him causing him to fall on his side.
Inmate [ stated inmate Smith got up off the ground again and Officer Singleton escorted him to the side of
the building and demanded that he sit there and counted to three. On the third count inmate Smith sat down.
Inmate [JJjjjj stated after Officer Singleton walked back inside, inmate Smith stood up again and walked back
towards the shift office. Inmate [Jjjjj stated Officer R. Johnson advised that he “would take care of this”. Officer
Johnson then grabbed inmate Smith by the shirt with his left hand and slapped him twice with his right hand and
pushed him to the ground making him sit on his buttocks. Inmate [ advised inmate Smith stoed again and
walked back into the shift office door and Officer Singleton became mad, pushed him back outside and punched
him in the face. Inmate [Jjjjj 2dvised inmate Smith was complaining that his head was hurting repeatedly and
holding his head from the time he arrived at the shift office, Inmate [ stated that Officer Singleton then hog-
tied inmate Smith by cuffing his hands behind him and shackling his feet then connected the cuffs and shackles.
Inmate Smith was then placed on his stomach onto the gurney. Inmate ] stated inmate Smith was then
strapped te the gurney where he was left there for approximately one to two hours. Inmate [JJjjjj stated inmate
Smith repeatedly yelled for help to everybody that walked by, Inmate [ stated some unknown inmate put a
blanket over him while he laid on the gurney then another unknown inmate stole the blanket. Inmate

advised inmate Smith began regurgitating. Inmate [JjJjjjj stated Lieutenant Waver then advised officer Singleton
and Officer White to take inmate Smith to Staton Healthcare Unit. Inmate ] advised he along with inmate
runner [ cscorted inmate Smith to the back gate where he was loaded on the transport van.
Inmate stated he returned to his dormitory and fixed something to eat and was called back to the back gate
approximately 2200 hours to get inmate Smith out of the van. Inmate [ stated as he approached the van,
Officer Singleton advised him “he has more knots on him but I didn’t beat him”. Inmate [Jjjj 2dvised he along
with inmate opened the van door and observed inmate Smith lying on his left side wedged between the first
and second bench seat, his shirt had been pulled over his head and gathered around his cuffs in the front, his
pants were down around his ankles, and his boxers pull down to his thighs. Inmate JJjjjjj stated inmate [ got
inside the van and pulled a trash bag filled with ice from between his chest and the first seat. Inmate [ stated
inmate Smith was unresponsive and that he had several scrapes and bruises on his body that he did not have
before he was transported to the health care unit along with all of his clothing being wet. Inmate [Jjjjj advised
inmate Smith was shaking uncontrollably and making a weird snoring noise. Inmate [Jjjjjj stated they placed
inmate Smith on the gumey and rolled him to the shift office hallway where Lieutenant Waver exclaimed “oh
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my God” and asked why he was back. Officer Singleton advised Lieutenant Waver that the nurse at the health
care unit refused to treat him. Inmate [Jjjjjjj stated Lieutenant Waver ordered inmate Smith to be taken back to the
Staton Health Care unit. Officers Rasberry and Officer R. Johnson along with inmate runners [Jjij and [}
transported inmate Smith to the Health Care unit the second time. Agent Favor took a detailed audio and video
recorded statement from inmate [ The statement is contained within this case file.

Wednesday, November 15, 2017 at 1252 hours, Agents Favor and Wallace interviewed ||| | QN NNEG_GNG
, Inmate [l advised he responded to dormitory A-2 at approximately 1800 hours on

November 13, 2017 along with inmate[jjij and [} and located inmate Smith. Inmate described the
scene the same as inmate i} did in dormitory A-2. Inmatejjjjji stated they escorted inmate Smith to the
front shift office and remained behind the shift office until supervisors advised he and inmate to escort
inmate Smith to the back gate to be transported to the health care unit. Inmate ] advised Officer Singleton
placed inmate Smith in handcuffs because he continually kept standing and walked into the shift office. Inmate

advised he walked away for approximately ten minutes to obtain a cigarette. Inmate [} stated that at
no time did any officer strike inmate Smith. During further questioning inmate [Jjjjjjijj stated Officer Johnson
did sweep inmate Smith’s feet out from under him and made him sit on the ground on one occasion. Inmate
B {urther advised inmate Smith was sent to the health care unit the day before for swallowing drugs after
being stopped by officers in the cafeteria. This incident was verified by ADOC records. Agent Favor took a
detailed recorded statement of the interview.

On Wednesday, November 15, 2017 at 1315 hours, Agent Favor and Wallace interviewed inmate runner

B B B V:. [ advised the same description of how they found inmate Smith in dormitory A-2
as inmate [Jjjj and how they transported him back to the shift office. Inmate[jjjjjj denied that any officer struck
inmate Smith. Inmate ] did however verify the same story as to inmate Smith physical description when
inmate [ and he removed inmate Smith from the van when inmate Smith returned from the Staton health care
unit as inmate ] had depicted. Inmate|jjjji advised he would tell Agent Favor more information if he could be
moved to another facility. Agent Favortook a detailed recorded statement from inmate [Jjjjj Inmat<jjjj later
changed his story after being moved to another facility. See below.

On Wednesday, November 15, 2017 at 1402 hours, Agents Favor and Wallace interviewed inmate [}
I [nmate I 2dvised that on the date and time in question inmate Smith was arguing
with an unknown black male by the name aka “B.A.” who sleeps in bed 46A. Inmate JJjjjj advised inmate
Smith was saying “come on man” and “B.A.” said something to the effect that “you better go get something”
then hit inmate Smith three times knocking him unconscious. Inmate advised inmate Smith fell to the
concrete floor hard and struck his head on the floor. Inmate advised several inmates helped him to the
bathroom where he attempted to put on another inmate’s pants then fell to the floor as if he was having a
seizure. Agent Favor took a recorded statement from inmate ||}

Agent Favor then spoke to Warden Headley who advised he would have A-2 Dormitory Officer Joel McClease,
Officer Jeremy Singleton, Officer Walter Green, Officer Ell White, Officer Ramus Johnson,

B Scrocant Jonathan Richardson and Lieutenant Kenny Waver come to I and I headquarters located at
301 South Ripley Street on Thursday, November 16, 2017 for questioning.

On Wednesday, November 15, 2017 at 1606 hours, Agents Favor and K. MieNatt interviewed LPN. Tara
Parker at I and I Headquarters. Agent McNatt read Nurse Parker the Miranda Waming from a Standard State
of Alabama rights form. Nurse Parker advised she was at Elmore Correctional Facility and after completing pill
call at approximately at approximately 2210 hours, she went back to Staton Correctional Facility Healthcare
unit. Staton Healthcare unit is located approximately 2000 Yards from Elmore Correctional Facility. Nurse
Parker stated as she arrived back at the healthcare unit inmate Smith along with Officer White and Officer
Singleton were standing in the hallway. Nurse Parker stated she advised the officers that she needed to go to the
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back of the unit and put her things away and that she would be back. Nurse Parker stated she came back to the
front of the healthcare unit a short time later and sat at the intake desk and asked the officers where the inmate
was. Nurse Parker advised the officers advised her that he was “wigging out™ and that he was in the holding cell
acting erratic. Nurse Parker stated as she approached the cell she observed inmate Smith lying on the floor
rolling around on the floor, thrashing and yelling out unintelligently. Nurse Parker advised she observed blood
on the walls as if someone had placed their hands on the wall and smeared bleod. When asked, Nurse Parker
advised she did not see any water on the floor. Nurse Parker stated she advised the officers she could not assess
inmate Smith in condition and that they would have to stay with him until he sobered up. Nurse Parker advised
the officers told her that they were supposed to have gotten off at 2200 hours and could not stay, Nurse Parker
advised she told the officer to take inmate Smith back to Elmore Correctional Facility until he sobered up.
Nurse Parker stated the two-officers placed inmate Smith in a wheelchair and rolled him out of the healthcare
unit. Nurse Parker stated that she had made a mistake in not completing a body chart and to sending him back to
Elmore Correctional Facility. Nurse Parker advised inmate Smith was brought back to the healthcare unit a
short time later and that he had several marks on his body that were not there when he was in the healthcare unit
the first time. Nurse Parker advised inmate Simith looked as if he had been dragged. Agents Favor and McNatt
took 4 detailed recorded statement fom Nurse Parker.

On Thursday, November 16, 2017 at 0935 heurs, Agents D. Jones and T, Wallace interviewed Officer Ell
White in the conference room of I and [ office located at 301 South Ripley Street. Agent Jonesread the
Miranda Warning to Officer White and he signed the form advising he wished to give a statement. Officer
White stated he first observed inmate Smith behind the shift office appearing to be intoxicated and screaming as
he arrived back from Kilby Correctional Facility on a transport or inmates. Officer White advised Lieutenant
Waver advised him to assist in taking inmate Smith to Staton health care unit. Officer White stated Inmate
Smith walked into Staton health care. Officer White advised Nurse Parker came in and advised she could not
help them for a few minutes. Officer White advised he placed inmate Smith in the holding cell. Officer White
advised he checked on inmate Smith and that he was sitting on the bench in the cell with his eyes closed and a
small amount of blood was on the back of the seat, Officer White stated Nurse Parker came into the room and
advised him that she could not examine inmate Smith and to take him back to Blmore Correctional Facility.
Officer White denied hitting inmate Smith other than to take his gloves and lightly tap inmate Smith on the sids
of the head and tell him to wake up. Officer White stated he never allowed inmate Smith to fall to the floor
other than as he stood him up in the holding cell, he clasped and he was able to ease him to the floor. Agent
Jones repeatedly asked Officer White if there were any other details of what had happened at Staton Health
Care unit involving inmate Smith. Officer White advised he had given all details. Agent Jones fuxther
questioned Officer White about having friends on Facebook that are inmates at Elmore Correctional Facility.
Officer White repeatedly denied having any Facebook friends that were inmates. Agent Jones then confronted
Officer White about two inmates that were found on Officer Whites® Facebook page. Officer White confessed
that he was friends with the two inmates and that one of the inmates had completed a tattoo en his right arm.
Officer White advised he would not take a polygraph test in reference to the details of the interview. A video
recorded statement was taken from Officer White.

On November 16, 2017 at 1159 hours Agents Jones and Wallace re-interviewed Officer White. Officer
White changed his story and advised when he returned from Kilby Correctional Facility completing a transport
of inmates, he observed inmate Smith “hog tied” on a gurney behind the shift office. Officer White advised he
asked Officer Singleton about the inmate and Officer Singleton advised him that he hog tied inmate Smith on
the gurney to stop him from coming into the shift office and getting blosd on everything. Lt. Waver advised
him and Officer Singleton to take the inmate to the Staton Healthcare unit. Officer White advised they walked
him to the back gate and he got into the van under his own power and upon arrival inmate Smith walked into the
Staton Healthcare unit. Nurse Parker advised them that she needed to go to the back room to eat her lunch.
Officer White advised he locked inmate White into the holding cell. Nurse Parker came back up front and
advised she could see inmate Smith at that time. Officer White advised Nurse Parker, Officer Singleton and
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himself walked to the holding cell and inmate Smith was sitting with his eyes closed on the bench. Officer
White advised Officer Singleton and he helped inmate Smith to stand and walk towards the door of the cell.
Officer White advised inmate Smith collasped and they eased him to the floor, Officer White stated he tapped
inmate Smith lightly on the back of the neck “nothing rathless™ and advised him to get up. Officer White stated
he then picked up the Igleo water cooler from inside the cell, placed it over the top of inmate Smith and pushed
the button allowing ice water to drain on inmate Smith in an attempt to wake him up. Officer White stated not
ensugh water was coming out, so he tipped the cooler over and poured ice and water on inmate Smith. Officer
White stated during this time @fficer Singleten also poured ice and water onto inmate Smith while he lay on the
floor. Officer White stated inmate Smith was just lying on his back not responding to their stimulation. Gfficer
White advised inmate Smith’s shirt had risen up on his body and Nurse Parker advised she could not evaluate
inmate Smith and to take him back to Elmore Correctional Facility. Officer White stated he did not question
Nurse Parker as to why she could not evaluate inmate Smith nor did he call his supervisors and advise them that
they were returming inmate Smith to his assigned facility without treatment. Officer White advised they loaded
inmate Smith in a wheelchair with no leg supports and Officer Singleton held his legs out while they rolled him
back to the van. Officer White stated when they got back to the van inmate Smith was not moving and that he
got into the van and pulled inmate Smith into the van while Officer Singleton helped from the ground. Officer
White advised, due to the fact inmate Smith was unconscious and was a large man, they could not get him in
van. Officer White advised he and Officer Singleton swapped positions and Officer Singleton was able to pul
him into the van, Officer White advised when they arrived back at Elmore Correctional Facility inmate Sm
was unconscious and lying between the seats starring up at the ceiling, Officer White stated they had

buckied inmate Smith in his seat. A second audio recorded statement was taken frons Officer White. Office
White gave consent to have Agents lock into his cellular phone. Officer White signed a consent form and
contents of his cell phone were downleaded by the STG

STG unit Lt. H. Futral downloaded Officer White’s cell phone and discovered a text conversation between
Officer White and an unknown female where they are having a conversation about where an unknown officer
had been assaulted by an inmate and that on November 12, 2017 he along with approximately twenty officers
pulled the nmate aside and beat him. Agent Favor has not found any evidence, as of this time, that this offense
occurred. The text records are included within this case file.

On Thursday, November 16, 2017 at 0937 honrs, Agents Favor and K. McNatt interviewed Officer Jeremy
Singleton. Agent Favor read Officer Singleton the Miranda Waming from a Standard State of Alabama rights
form. Officer Singleton advised he wish o give a statement and signed the ferm. Officer Singleton advised he
heard over the facility radio that an inmate had passed out in dormitory A-2. Officer Singleton stated at
approximately 2000 hours on the day in question inmate runners went to dormitory A-2 and retrieved inmate
Smith. Officer Singleton advised when inmate Smith arrived at the shift effice he had a bloody nose, he was
angry, making threats, wearing boxers and a wet sweatshirt. Officer Singleton stated inmate Smith was
cemplaining that he was cold and had a bad headache. Officer Singleton stated inmate Smith was bleeding
profusely from his nose and he escorted him to the bathroom to clean up and put pants on him that had been
retrieved from the dormitory. After being escorted back outside, Officer Singleton advised inmate Smith
continued to get up and touch things in the shift office and that the runners had to clean the doorknobs with
Clorox cleaner. Officer Singleton denied ever slapping, hitting, kicking or assaulting inmate Smith in any
manner, Officer Singleton advised he placed leg shackles and handcuffs on inmate Smith after he came into the
shift office five to six times. Officer Singleton staied he placed him on the gurney lying face down and strapped
him to the gurney. Officer Singleton advised sometime after some unidentified Officer connected the leg
shackles and handeuff on inmate Smith *hog tying him®. Officer Singleton advised inmate Smith was left on the
gurney was outside the shift office for another forty-five minutes until he began to regurgitate. Officer Singleton
advised Lieutenant Waver advised Officer Ell White and himself to take him to Staton Health Care unit after he
began to regurgitate on the gumey. Officer Singleton stated inmate Smith walked to the back gate, got on the
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van himself, and walked into the Staton health care, Officer Smith stated the nurse came in and stated, “give me
a few minutes”. Officer White placed inmate Smith in the holding cell. Singleton advised Nurse Parker returned
a short time later and they went to the holding cell in an attempt to retrieve inmate Smith. Officer Singleton
advised inmate Smith was sitting calmly on the bench with his eyes closed and that there was blood in the trash
can, blood on the bench, blocd on the wall and blood on the floor. Officer Singleton stated the water cooler had
been turned over and a large amount of water on the floor. Officer Singleton stated inmate Smith then slid off
the bench and started to kick and hitting his head on the floor and on the bench and inmate Smith grabbed at his
legs while kicking at him, Officer Singleton stated Nurse Parker advised she could not treat him at this time and
to take him back to Elmore Correctional Facility until he sobered up. Officer Singleton advised they placed
inmate Smith in a wheelchair and that he made his body stiff and attempted to slide out of the chair. Officer
Singleton advised he grabbed inmate Smith’s legs and held them straight while Officer White pushed the chair
back to the van. Inmate Singleton stated they pulled and dragged inmate Smith on the van and placed him on
the second seat lying on his side. Officer Singleton stated he placed a seat belt around inmate Smith. Officer
Singleton advised while on the way back te Elmore Correctional Facility he observed inmate Smith pulling at
his clothing and that he pulled his sweatshirt over his head. Officer Singleton stated when they amrived back at
Elmore Correctional Facility he unbuckled the seat belt from around inmate Smith and that he began thrashing
around and fell between the first and second seat. Officer Singleton did not call his supervisor from Staton
health care unit and advised Nurse Parker refused to treat inmate Smith. After returning to Elmore Correctional
Facility, Officer Singleton clocked out andl left the facility. All other witnesses advised inmate Smith was totally
unresponsive upon arrival back at Elmore Correctional Facility and that Officer White had to pull at inmate
Smith by his feet very hard to dislodge him from between the two seats. Both inmate runners stated that one of
inmate Smith’s eye pupils were very large and the other very small when he was placed on the gurney. Agent
Favor took a detailed statement from Officer Singleton which is included within this case file.

On Thursday, November 16, 2017 at 1284 hours, Agents Favor and MeNatt interviewed Lieutenant Kenny
Waver. Agent Favor read Lt. Waver the Miranda warning and Lt. Waver signed the fonn and gave a statement.
Lt. Waver advised on the date in question at approximately 1915-1230 heurs inmate Smith was brought to the
shift office due to passing sut in dormitory A-2 bathroom. Lt. Wavier advised that Sergeant Richardson advised
him that inmate Smith was on narcotics. Lt. Wavier stated he went suiside to check on inmate Smith and inmate
Smith regurgitated. Lt. Wavier advised he told inmate Smith to sit down on the ground and he refused. Lt.
Wavier advised he pulled out his mace and threatened te spray inmate Smith and he sat down. Lt. Waver
advised inmate Smith was wearing a shirt with blood on the front and boxers, Lt. Waver advised he was
bleeding from his nose and came into the shift office door at least two times. Lt. Waver denied that any officer
struck inmate Smith at any time. Lt Wavier advised he never saw inmate Smith handcuffed and shackled on the
gurney then later in the interview he advised he observed inmate Smith restrained on the gumey outside the
shift office for appreximately one hours to one hour and fifteen minutes. Lt. Waver advised he sent inmate
Smith out to the Staton Healthcare unit and inmate Smith walked to the back gate with Officer Singleton and
White. Lt. Waver stated inmate Smith was brought back to the shift office a short time later and he was lying on
the gurney, wet and only wearing boxers and shaking. Lt. Waver advised inmate Smith was unresponsive with
his eyes open and snoring. Lt. Waver advised Officer White and Singleton advised they did not assault inmate
Smith, Lt. Waver stated he advised his officers to take inmate Smith back to the Staton Healthcare unit, Lt.
Waver did not question his officers further or have them write statements that night. Agent Favor took a
detailed recerding of the interview. The recording is contained within the case file.

On Thursday, November 16, 2017 at 1322 hours Agents Jones and Wallace interviewed Officer Jeoel
McClease who advised he along with Officer J. Johnson were inside the cube area of dormitory A-2 when an
inmate came to the windew and knocked on the glass, Officer McClease stated the unknown inmate advised
there was an inmate in the dermitory bathroom “wigging out”. Officer McClease advised he responded to the
bathroom and observed inmate Smith lying on the floor and appeared to be disorientated. Officer McClease
stated he got on the radio and called for the inmate runners to bring a gurney and transport him up front shift
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office. Officer McClease adviged he did not remember seeing any injuries to inmate Smith’s head. Officer
McClease advised inmate Smith left the dormitory about 1815 hours. Agent Jones asked Officer McClease ifhe
observed any officer strilee inmate Smith. Officer McClease stated at seme point he was outside the dormitory
and looked towards the front of the facility at the shift office and observed an officer in a gray shirt walk out of
the shift office and something happened. Officer McClease advised he believed something happened due to the
fact as the officer in the gray shirt walked outside he observed the four to five inmates standing close to him
step back suddenly and heard them acclaimed “WOO”. Officer McClease stated he could not say he saw any
officer hit inmate Smith. Officer Singleton was the only officer wearing a gray shirt. Agent Favor took a
recorded statement from Officer McClease.

On Thursday, November 16, 2017 at 1316 hours, Agents Favor and McNatt interviewed Sergeant Jonathan
Richardson in Agent Favor’s office atthe I and I Headquarters. Sergeant Richardson stated Officer McClease
called on the radio and advised he had an inmate passed cut on narcotics in the dormitory. Sergeant Richardson
could not give a time when the call came from officer MeClease or when inmate Smith was brought to the shift
office. Sergeant Richardson advised he believes Pill Call was late on the day in question and that it did not
began until approximately 1900 hours. Sergeant Richardson stated he knows that inmate Smith was at the back
of the Shift office before Pill Call. Sergeant Richardson advised inmate Smith was sent to the health care unit
but could not give a time. Sergeant Richardson advised he did not see any officer strike inmate Smith. Sergeant
Richardson stated Officer Singleton handcuffied and shackled inmate Smith on the gurney, however; he could
net remember if the cuffs and shackles were connected in a hog tie position. Sergeant Richardson advised he
called the health care unit approximately 2140 hours to check on his officers and was advised the nurse would
not see the inmate. Sergeant Richardson recounted the same informatien as other witnesses as to the condition
of inmate Smith when he returned to the Shift office. Agent Favor took a detailed recorded statement from
Sergeant Richardson.

On Thursday, November 16, 2017 at 1351 hours, Officer Ramus Johnsen cameto Agent Favor’s office at [
and I Headquarters and was interviewed. Agents Favor and McNatt interviewed Officer Johnson. Agent Favor
read Officer Johnson the Miranda Warning and he advised he understood his rights and signed the form. Officer
Johnson advised he was conducting the trash detail on the back dock when he observed inmate Smith on gurney
outside the shift office. Officer Johnson advised he observed inmate Smith getting off the gurney and stumbling
all over the area. Officer Johnson stated while he was behind the shift office he had assisted other officers and
forced inmate Smith to sit down twice. Officer Johnsen stated they only lifted inmate Smith up and sat him
down on his buttocks with no viclent force used against him. Officer Johnson advised inmate Smith continued
get back up and go into the shift office. Officer Johnson stated that no officer struck inmate Smith. Officer
Johnson stated he then went to B dormitory to act as a rover. Officer Johnson stated that he worked third shift
overtime. Officer Johnson advised he went back to the shift office at the beginning of third shift and observed
mmate Smith on the gumey, only wearing boxers, wet and unconscious. Officer Johnson advised he was then
advised by Lieutenant Waver to escort inmate Smith back to the Staton Healthcare unit. Officer Johnson
advised upon arrival back at the Staton Healthcare unit, inmate Smith was evaluated by a white nurse who said
he appeared to have water in his fungs. Agent Favorteok a detajled audio and video recorded statement from
Officer Johnson. '

On Thursday, November 16, 2017 at 1425 hours, Agent Favor interviewed Cfficer Walter Green at [ and 1
Headquarters. Agent Favor read Officer Green the Miranda Waming from a Standard Alabama Department of
Corrections rights form. Officer Green advised he wished to give a statement in reference the assault of inmate
Smith and signed the form. Officer Green advised on the date and time in question he was working as a yard
rover. Officer Green stated a vard rover helps with any details in which he is needed. Officer Green stated at the
time he met inmate Smith he was working inside the office helping Nurse Parker with “Pill Call”. Officer Green
stated he observed inmate Smith wearing shorts and a sweatshirt with blood on it and that he came into the shift
office two times and that he assisted Lieutenant Waver and escorted inmate Green back outside the shift office
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by the arm and demanded that he sit on the ground. Officer Green stated inmate Smith sat on the ground
without any force being placed on him. Officer Green stated he became busy with Pill Call and did not notice
immate Smith again until he was being escorted to the Staton Healthcare unit. Officer Green advised he saw
immate Smith again when he was brought back to the shift office some time later and that he was lying on the
gurney snoring strangely, wet and only wearing bexers with his sweatshirt lying across his waist. Officer
Green denied ever striking inmate Smith. Agent Favor took a recorded audio and video statement from Officer
Gireen.

@n Thursday, November 16, 2017 at 1441 h{mrs_as mterviewed by Agents

McNatt and Agent Wallace. Ofﬁce)_ advised he was working at the facility on the date in question on
third shift hours, Office/| I 2dvised when he arrived at werk he was advised by the third shift supervisor
to go directly to the back gate to assist with a transport to Staton health care unit. Ofﬁﬂerl-:taied he
observed inmate Smith lving on the surnev wearing boxers and slide shoes only. Officer dvised
inmate Smith was wet. Dfﬁcerﬂ stated inmate Smith was making strange snoring noises and shaking.
Officer = = ted he refrieved a blanket and placed it over inmate Smith. (}fﬁc&r_ stated he along
with ®fficer Johnson and two inmates transported inmate Smith to the health care unit where he was later
transported to Jackson Hospital. Agents took a detailed video recorded statement from | NG

Cna Monday, November 20, 2017, Agent Favor called Elmore Correctional Facility and spoke to Warden
Babers. Agent Favor asked Warden Babers if the facility retain a pill call log for when inmates come to the
shift office to take their daily medications. In all ADOC facilities there is a certain time each day when a nurse
will administer pills. At Elmore Correctional Facility, the inmates are called from the different dormitories and
they will come to the back of the shift office and stand in a line awaiting their turn to see the nurse. Agent Favor
wished to Jocate inmates that were in the pill call line on the date and time of the incident so they could be
interviewed. Warden Babers advised Agent Favor that the facility did not keep a log of which inmates obtain
medication or respond to the pill call. Agent Favor asked Warden Babers how the facility knows if an inmate i3
supposed to obtain drugs. Warden Babers stated that that information is maintained by the Corizon Health Care
workers, Agent Favor then called Ms. Ruth Naglich, medical supervisor for the Alabama Department of
Corrections, to locate the information. Ms. Naglich had a report generated and e-mail to Agent Favor depicting
all inmates at Elmore Correctional Facility that obtained medication on the day in question.

On Wednesday, November 20, 2017 at 1007 hours, Agent A. Loria went to Elmore Correctional Facility and
interviewed inmate mﬂiﬁ B dvised he was in the shower area of
dormitory A-Z when inmate Smith collapsed. Inmate advised he observed inmate Smith staggering
around the shower and appeared to be “flocking out” (on drugs). Inmate - advised inmate Smith fell
backwards and hit his head on the dividers between the toilets and shower area. Inmatejjjjj stated this
occurred between 2100 hours and 2130 hours. Agent Loria took a recorded staternent from inmatcjJJi. From

information developed in the case as of this point inmate [} is falsifying what had occurred. The
investigation proved that the incident in the bathroom occwired several hours before he advised it happened.

On Wednesday, November 20, 2017 at 1050 hours, Agent A. Loria was at Elmore Correctional Facility and
interviewed . Inmate [ 2dvised inmate Smith along with inmate Blount
and inmate were talking close to his bed in the center of the doimitory. Inmate stated he
observed inmate Smith holding his mouth as if he had been slapped. Inmate Loria stated he observed inmate
Smith punch inmate Blount and run to the front of the dormitory. Inmate [ stated inmate Blount went to
the front of the dommitory and punched inmate Smith and he fell to the concrete floor. Inmate stated
inmate Smith smuggles drugs into the facility every day from Ingram Trade School and delivers the drugs to
Bryan Bleunt. Inmate stated inmate Smith had shorted the last package by taking some of the drugs
out before delivering them to inmate Blount. Inmﬂle- stated inmate Smith had been getting paid
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“twenty tops” every day and had been spending the prison money on drugs. Agent Lona took a detailed
recorded statement from inmate |G

On Wednesday, November 22, 2017 at 1400 hours STG Lt_ centacted Agent Favor and advised she

had obtained information from Lt. Waver that different inmates in dormitory A-2 were advising inmate Smith

had been beaten by an inmate by the nick name “B.A.” and no Lieutenant stated inmate

*B.A.” real name is Bryan Blount AIS#225319 and that he is being housed in dormitory A-2. Lieutenant
advised Shift Supervisor Lieutenant Waver gave her the informatien.

On Monday, November 27, 2017 at 1525 hours, Agents Favor and T, Wallace went to Elmore Correctional
Facility and interviewed _ Ms. JJIl v orks as the Shift Clerk for the second shift at
the facility. Ms| i} denied ever seeing or hearing any officer talking about hitting inmate Smith. Ms.
I statcd she did see inmate Smith being brought into the shift office by inmate JJjjjjj Ms. | B
she types a shift office log and makes entries on all important happenings. Ms. Il stated she also
remémbered typing an entry for Inmate Smuth advising “Officers E. White and J. Singleton transported inmate
Billy Smith to SHCU” sometime between 1900 hours and 2100 hours. Agent Favor asked Ms. | if she
could go to her office and print out the shift log for the day in question. Ms. |l complied. Upon returning
to the conference room of the facility, she showed Agent Favar the shift log printed for November 13, 2017
during second shift hours. Ms. |l stated someone had changed the log and that the entry for when inmate
Smith was transported to the Staton Healthcare unit was missing. When Agent Favor asked was she sure, she
advised that she was. Agent Favor asked Ms. JJJJjof the procedure as to how the logs are keep. Ms.-
stated she completes the logs at the end of the shift then gets one of the supervisors to sign the log. Ms.
advised she then places the shift log along with other shift paperwork in a green folder which is passed on to the
first shift clerk who disseminates the paperwork. Agent Favor asked Ms. |JJllllwhat happens to the log after
that and she stated that a copy of the log is placed on a clipboard in the front entrance girl’s bathroom of the
facility. Agent Favor asked Agent T. Wallace to escort Ms.-tn the front girl’s bathroom and retrieve the
log. Ms. |llllland Agent Wallace returned a short time later and advised the copy that was on the clipboard
look the same as the copy that was printed and that the copy on the clipboard did not have a signature. When -
questioned about the missing supervisory signature, Ms. JJJjjij ¢rnphatically advised she never turned in a
shift log without a signature of one of the shift supervisors, Sgt. Richardson or Lt. Waver. Ms.-stai'ﬁd
she has waited for as much as one to two heurs for one of the supervisors to return to the shift office to have the
log signed before she could go home. Ms. tated she would have remembered if she had to have tumed
in a log in without a signature. Agent Favor tosk a detailed recorded statement from Ms. || N

On Monday, November 27, 2017 at 1555 hours, Agents Favor and Wallace interviewed inmate TN
Inmate I tated he first saw inmate Smith inside the hallway just outside the
shift office lying on a gurney and Lt. Waver was attempting to take photographs of his injuries. Inmate
B st2icd he works in the shift office and cuts hair. Inmate | stated he observed inmate Smith
come in and out of the shift office and he had advised inmate Smith at one point him to stop coming in the shift
office and touching things because he had to clean up the blood. Inmate McDaniel denied knowing if any
officer used any type of force against inmate Smith, Agent Favor took a recorded statement from inmate

On Wednesday, November 29, 2017 at 0920 hours, Agent K.J. McNatt went to Draper Correctional Facility
and interviewed inmat . Inmate [ stated he had just been transferred to
Draper Correctional Facility for a discipline action. Inmate JJJjjjj stated while in the holding cell next to the
Elmore Correctienal Facility shift office, he observed inmate Smith outside the shift office. Inmate

advised he was in Tock up due to a discipline charge and that it was normal practice that during the day he and
other inmates on lock up status would be placed in cells at the back gate during the day then escorted to the
holding cells next to the shift office at night. Elmore Correctional Facility does not have a sesregation unit.
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Inmate i advised he could smoke a cigarette before being placed in the holding cell. Inmate [Jjjjjjj stated
while smoking a cigarette outside the shift office, he observed Lt. Weaver pull his mace and threaten to spray
inmate Smith if he did not sit down. Inmate i} advised Officer Green then put on gloves that have hard
plastic knuckles and advised Lt. Waver that “I’ve got this” and demanded that inmate Smith sit. Inmate
advised when inmate Smith refused Officer Green punched him in the ribs. Inmate Smith advised he was then
placed in the holding cell. Inmate i} stated after a short period inmate Smith walked into the shift office
bleeding from his nose. Inmate [ advised both supervisors demanded that he get out and advised one of
the runners to spray the door knobs with Clorox cleaner. Inmate advised he saw Officer Singleton place
latex gloves on and walk outside and heard someone getting punched and the inmate runners advising inmate
Smith to just sit down before they kill you. Inmate [Jjjjjij stated he knew that during the night if any of the
inmates advised they needed to defecate they were not allowed to use the administration bathroom and are
escorted to the back-gate area bathroom. Inmate i stated he advised the supervisors in the shift office he
needed to defecate and as he was being escorted to the back-gate bathroom, he observed inmate Smith hog tied
lying on the ground and Officer Johnson slapping him and telling him “you stupid white boys want to smoke
that shit and ask us to save you”. Inmate JJjjjjjjij advised while he was being escorted he observed Warden
Babers exit the front side door and look in the direction of inmate Smith. Inmate [Jjjjjjjj stated she then asked
the officers present to have Lt. Waver come to her location. Inmate [Jjjjjjjj stated she waited for Lt. Waver.
Inmate stated where Warden Babers was standing she had a clear view of inmate Smith hog tied and
Officer Johnson fussing at him. Inmate [Jjjjjj advised while in the holding cell later, he observed Lt. Waver tell
Officer Singleton to take the cuffs off inmate Smith and take him to healthcare. Inmate [Jjjjjjj stated officer
Singleton went out the side door and retwrned carrying shackles and handcuffs. Agent McNatt took a detailed
recorded statement from inmate [ which is contained within this case file.

On Wednesday, November 29, 2017 at 1029 hours, Agent Favor interviewed inmate ||| | N

Inmate [} stated he was in the bathroom area of the dormitory A-2 on the date and time in
question and observed inmate Smith passed out on the floor. Inmate jjjj stated inmate Smith was
disorientated and could not get off the floor. Inmate il stated the inmate runners showed up in the bathroom
and he helped them get inmate Smith on the gurney. Agent Favor took a recorded statement from inmat<jj

On Wednesday, November 29, 2017 at 1056 hours, Agent Favor interviewed inma te ||} ENNENEGEGEGEE
2t B ~dvised he was in dormitory A-2 sleeping on his assigned bed when he was
awoken by other inmates at approximately 2200 hours. Imnat‘gadvised the other inmates advised
him that he had legal mail call. Inmate [N stated he walked up front to the nursing station next to the
shift office and observed inmate Smith lying on a gurney, hog tied and tied down on his stomach. Inmate
B - i viscd inmate Smith was yelling repeatedly for someone to help him. Inmate | advised
this did not surprise him due to the fact it is a common occurrence for inmate that are “flocking out” (having
psychotic episodes from drug usage) to be behind the shift office yelling. Inmat{ il 2dvised he could
not give Agent Favor the name of the other inmate he was talking to at the time and stated that pill call was not
in progress at the time.

On Wednesday, November 29, 2017 at 1126 hours Agent Favor interviewed inmate |||
I [nmatc [N 2dvised inmate Blount and Inmate Smith had gotten into an argument over
some unknown reason. Inmate [[ilij stated he observed inmate Blount punch inmate Smith in the head and
that he observed him fall to the floor. Inmate [} stated inmate Smith was picked up off the floor by an
inmate he knew as AKA “A.J. Crow” and escorted him to the bathroom. Agent Favor showed inmate ||}
a photographic line-up of inmate Blount along with five other inmates of similar likeness. Inmate || NN
picked out inmate Blount as the inmate that punched inmate Smith. Inmate ] advised he later went to
the front shift office and observed inmate Smith lying face down on the gurney with his hands and feet hog tied
behind his back. Inmate [ advised inmate Smith was yelling “help me” over and over. Inmate
advised an officer wearing a gray shirt told him to leave and that he did not have any business at the shift office.
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Agent Favor showed inmate [ @ photo of Officer Singleton and he advised Officer Singleton was in fact
the officer who told him to leave the area.

On Wednesday, November 29, 2017 at 1302 hours, Agent Favor and Wallace, interviewed inmate Bryan
Blount, AIS#225319. Agent Favor read inmate Blount the Miranda Warming from a Standard State of Alabama
rights form. Inmate Blount advised he would speak to Agent Favor regarding the incident. Inmate Blount denied
any involvement in the injuries to inmate Smith. Inmate Blount stated he was in the center of the dornutory
talking to inmate Smith along with other inmates when inmate Smith “wigged out™ from drug usage, pushed the
other inmates and ran to the front of the dormitory. Inmate Blount admitted to seeing mmate Smith fall to the
fioor but denied hitting him. Inmate Blount became frustrated with finther questions and asked for an attorney.
The interview was stopped at that point and inmate Blount was taken baclk to his dormitory. Inmate Blount was
later transferred to Draper Correctional Facility and on December 27, 2017 at 0930 hours he set fire to the
segregation unit of the facility and caused extensive damage and causing the evacuation of the other nineteen
inmates housed in the unit. All inmates were treated for smoke inhalation. A case was presented to the Elmore
County Grand Jurv for Arson 1% degree and Destruction of State Property. See case #17-4333.

On Wednesday, November 29, 2017 at 1409 hours Agent Favor interviewed inmate ”
I Inm&ta-mied en the date in suestion at approximately 1830 hours, he was 1n dormitory A-Z an

decided to take a shower. mmatﬂdvised as he entered the shower area, he observed inmate Smith lying
on the floor, clothed and bleeding ¥om the nose area. Inmat stated he helped immnate Smith to his feet
and escorted him to the sink area and he cleaned the blood from his face. Inmate|JJlizdvised he watched
inmate Smith while he took his shower and observed him leave the bathroom area twice then come back.
Inmate I dvised as he got out of the shower inmate Smith was sitting on a toilet crying. Inmate [N
advised he left the area and returned approximately ten minutes later and observed inmate Smith had taken a
shower and was leaving the area in his boxers. Inmate [Jjjjidvised he left behind inmate Smith at which time
inmate Smith dropped his wallet. Inmate Hﬂdvisad he picked up the wallet and gave it back to inmate
Smith and wallked to the TV room. Inmate Smith stated he later heard that inmate Smith had been taken ouf of
the dermitory on a stretcher. Agent Favor took a recorded statement from inmate [l

On November 30, 2017 at 1032 hours Warden I G. Babers came to [ and I Headquarters and was
interviewed by Agent Favor and T. Wallace. Warden Babers advised she was notified about the incident at 2357
hours on November 13, 2017, Warden Babers advised Lt. Wavers called her and stated inmate Smith had to be
transported to the Jackson hospital ER from Staton Healthcare unit due to a head injury. Warden Babers advised
she did not ask any details of the injury. Inmate Babers advised next morning at appreximartely 1000 heurs she
asked her officers and supervisors involved to write statements as to what happened. Warden Babers advised
this was the only action she took in reference to the assault of inmate Smith. Warden Babers advised she did not
go into the dormitory to look at the scene nor did she question her officers or any inmates, or request any photos
or vides of the offense or take any corrective action in relation to the offense or the manner it was handled.
Warden Babers stated she only knows information given to her by Warden Headley, Warden Babers signed.a
consent to have her state issued cell phone searched and the cell phone was downloaded. Agent Favor read
Warden Babers the Miranda Warning from a Standard State of Alabama right form. Warden Babers signed the
form and answered a series of questions. Warden Babers denied ever seeing any inmate at Elmore Cerrectional
Facility being beaten or slapped. Warden Babers did confirm meeting Lt. Waver at the chain link fence as she
was leaving from work on November 13, 2017 and that she had a conversation with him. Agent Favor asked
Warden Babers 1f she would take a polygraph test in relation to her statements on this day and she refused. As
Agent Favor continued to ask questions, Warden Babers stated she would like to exercise her right to stop
answering anymore questions. Agent Favor stopped the interview at that time. It should be noted that Warden
Babers typed Officer White’s written statement after falking to him on the phone on November 14, 2017. Agent
Favor took an audie and video recorded statement of the interview. The audio recording malfunctioned,
however; the video recording is contained within this case file. Upon later review of Warden Babers’ time card
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along with the video footage, it appears Warden Babers clocked eut at 1750 hours on the day in question and
that inmate Smith was brought to the shift office at 1829 heurs. Inmate Smith is last seen on the shift office
camera walking into the shift office hallway at 1939 hours. If Warden Babers time card is correct then inmate
statements about her seeing inmate Smith heg tied to the guiney are incorrect. It should be noted that
Warden Babers’ time card showed to have been edited. The reason for the editing is unknown.

On Friday, December 1, 2017 at 0900 hours, Agent Faver retumed to Elmore Correctional Facility and spoke

to _ Sergeanillllll: assisted Agent Favor in a cursory reviewing the video evidence on the
camera system. SergeanillM zdvised he did not know how to copy the video footage from the system.
Sergeant|ltated he would hav<]} R opy the video Agent Favor requested and call himon a

later date. The video was collected from mn a later date, The video shows that a white male
inmate is talking to two black male inmates in the middie of dormitory A-2. The White male pretends to place

his arm on the top of a bunkbed for support then he punches one of the black male inmates and runs towards the
front of the dormitory and stops at the front door. The black male inmate followed him to the door area and one
of the black males who got punched rushes the white inmate and moves off camera. This action coincides with
witness testimony that inmate Smith was transporting drugs from Ingram Trade School back to Elmore
Correctional Facility to deliver them inmate Blount and that he was accused by inmate Blount that he had
shorted a package of some synthetic marijuana (No Show). Witnesses advised inmate Blount and inmate ]
confronted inmate Smith in the middle of the dormitory and that inmate Smith had punched inmate Blount and
ran 1o the front of the dormitory where he stopped in the area of the front door. Witnesses further advised
inmate Blount followed and punched him in the head causing him to fall on his head on the concreate. See
below for video brake down:

Owverall video time line

e 1736 hours Inmate Smith hit inmate Blount in A-2 dormitory and the altercation begins

« 1748 hours Nurse Parker enters the shift office to conduct Pill Call

« 1823 Officer Singleton enters shift office to work overtime

e 1825 Officer Singleton walks out the East side door

¢ 1825 hours unknown inmate notifies and retrieves officer from A-2 cubical and escorts him to bathroom

¢ 1825 hours inmate runners are seen pushing gurney to A-2 Dorm on A-1 outside camera

¢« 1827 hours Officer Singleton walks back into the east door

« 1828 hours inmates are see pushing the gumey to the back of the shift office on A-1 Camera

e 1829 hours inmate runners’ lower gurney behind shift office seen on A-1 camera

e 1830 hours Lt Waver walks out East side door

e 1832 hours Lt. Waver walks back into the east door and points to his head while talking to Sgt.
Richardson and Nurse Parker

¢ 1836 Lt. Waver walks back out the East Door

« 1838 Lt Waver walks back into the east Door

» Between 1835 hours and 2039 hours Sgt. Richardson walks outside the East door 6 times (He advised
twice in separate interviews that he only walked outside 1 time viewing inmate Smith sitting and never
saw him hog tied)

« 1840 Lt. Waver walks back out East Door

e 1849 Lt, Waver walks back into the East Door

« 1850 Lt. Waver walks out the East Door

e 1852 Lt. Waver walks back mto the East Door
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e 1853 hours inmate Smith is seen walking into the East side door and attempts to walk pass the shift
office (wearing boxers, sweatshirt with blood on front) and is ran out by Lt. Waver and esther officers

« 1859 hours inmate Smith walks back into East Door and is ferced out by Lt. Waver

e« 1500 hours Officer Singleton walks out East door

¢ 1503 hours inmate Smith walks back into the Eastside Door holding his head

¢ 1905 hours Officer Singleton and Lt. Waver walk back into the east Door, then walk back out

¢ 1906 hours Officer Singleton walks back into the shift office by East door without his jacket on and
wearing latex gloves

« 1907 hours Officer Singleton walks back outside shift office by east door

» 1908 hours Officer Singleton walks back in shift office by East door

¢ 1914 hours inmate Smith walks back into the eastside Door and is forced back out by efficers

¢ 1929 hours inmate Smith is escorted into the Eastside Door by inmate Jjjj and Officer Singleton and
walked down the hallway towards the bathroom

v 1932 hours inmate Smith is forced back down the hallway and is pushed out the East side door (wearing
pants)

¢ 1937 hours inmate Smith walks back into the Eastside Door and is ran out the door by officers

¢ 1939 hours inmate Smith walks into the Eastside door and is ran out by officer

¢« 1950 hours Officer White enters shift office and hugs Officer Singleton in what appears to be a greeting

« Between 1951 hours and 2040 hours Officer White walks in and out the East Door 6 times

¢ 2028 hours Nurse Parker walks out of shift office and returns to Staton Healthcare

¢ 2035 hours Office Singleton walks out of Shift office

« 2043 hours Officer White walks towards the rear of the shift office and does not retumn (must have
walked out the rear South Door of the shift office)

s 2050 hours Officer Singleton walks around the front of building to get van, Back gate camera

« 2055 hours transport van leaves back gate and drives towards Staton C.F

¢« 2205 hours transport Van returns from Staton and pulls into back gate, Back Gate Camera

¢« 2213 hours inmate Smith is brought into the East side door on a gurney and observed by supervisors in
hallway outsida shift office

s 2217 hours inmate Smith is pushed out of hallway on a gurney and out the East side door

The above times reflect an adjustment of ten minutes’ prior than what is displayed on the camera. All camera
times are ten minutes fast. See individual detail sheets in each camera footage folders for camera stamped times
along with further details-of movements ofithe officers and inmates. This is in the video folder of this case file.

On Friday, December 1, 2017 at 1000 hours, Agents Faver and Wallace attempted to locate and cellect the
Shift Log that was on the clip board on November 27, 2017 at 1525 hours when Ms. [JJJJlhad escorted Agent
Thomas Wallace to the female bathroom next to the Central Control deck and showed him the Shift Log
hanging on the wall. Upon arrival at the bathroom Agent Favor did not see the Shift Lot clip board on the wall

- and that an empty clipboard was lying on boxes next to where the clipboards are placed on the wall. Agent
Favor then went to the business office and spoke to the business manager who advised Ms. [l oversaw
collecting the logs. Agent Favar spoke to Ms. [JJllwho advised the different logs are placed on the correct
clipboards on the wall of the female bathroom daily. Ms IIEllkdvised at the end of the month it is her job to
collect the paper copies of the paperwork on each clipkoard and pack it into boxes for storage. When Agent
Favor inquired about logs for the month of November she stated that she had went into the female bathroom the
day before and collected al] the paperwork; however, the complete month of November’s Shift Logs were
missing and that the empty clipboard was not on the wall and was lying to the side on the boxes.
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On Friday, December 1, 2017 at 1030 hours, Agents Favor and Wallace re-interviewed inmate

B - cent Favor showed inmate a photographic line of Bryan Blount along with five other black
males of similar likenesses. Inmate looked at the line up and immediately picked out inmate Blount
stating he was the inmate that hit innate Smith. Inmate i advised he was positive that he observed inmate
Blount strike inmate Smith several times near the front door of the dormitory on the day in question and that
intnate Smith fell and struck his head on the concreate floor.

On Friday, December 1, 2017 at 1036 hours, Agent Favor and Wallace went to Elmore Correctional Facility
and re-interviewed inmate ||}y I [»atc [ changed his story from his first interview stating
inmate Bryvan Blount hit inmate Smith in the bathroom and caused him to fall, hit his head on the sink then he
hit the floor. Inmate picked inmate Blount out of a photographic line-up. Agent Favor did not find

inmate [ credible.

On Friday, December 1, 2017 at 1145 hours, Agent Favor went to Warden Headley's office and spoke to
Warden Headley and Captain B - ccnt Favor advised them of the Shift Logs being changed and of the
missing Shift Logs for the entire month. Warden Headley advised he did not know how the Shift Logs were
discriminated and did not know they were placed on the front female’s bathroem wall. Both Warden Headley
and Captain [l advised they did not know of what had happened to the missing Jogs. Warden Headley then
advised the original copy should have been placed in Ms, Twila Pigg’s office. At 1200 hours Agent Favor,
Warden Headley and Captain HIIIIR went to Ms. I office where Warden Headley had her unlock a filing
cabinet and retrieve the original copy. Upon viewing, what was presented as the original copy, the decument
was missing the entries related to inmate Smith’s movements at the shift office that Ms. Murray advised she had
tvped on the document on November 13, 2017. Along with the missing entries, the document presented as the
original had a signature of Sergeant Richardson on the top. Asgent Favor advised Warden Headley that Agent
Thomas Wallace and Ms. Murray had viewed the copy placed on the front clipboard on November 27, 2017 and
that it did not have a signature and now this copy in which was supposed to be the original document it was
copied from, has a supervisor’s signature. Agent Favor asked Warden Headley to explain how this could be.
Warden Headley and Captain became defensive and stated that only three persons other than Ms. ||}
had keys to Ms. Pigg’s effice. Warden Headley stated that only he along with Warden Babers and Captain
McKee had keys to the office and filing cabinet. When Agent Favor advised Warden Headley this statement
would mean that there would only be three suspects who could have changed the log, he stated other officers
may have keys.

On Friday, December 1, 2017 at 1454 hours, Agent W.D. Favor and T. Wallace went to Kilby Correctional
Facility and re-interviewed inmate [nmate advised the same story as inmate [Jjjjjj as to how
they collected inmate Smith from the dormitory. Inmate further confirmed how upon arrival at the shift
office, the officers believed inmate Smith was under the influence of drugs because the inmates in the dormitory
had advised them so. Inmatefjjjjj stafed on the eastside of the shift office he did not see Officer Singleton hit
inmate Smith other than to kick his feet out from under him and sit him down on his buttocks. Inmate [Jjjjj
advised inmate Smith repeatedly advised he was cold due to the fact he was only wearing boxers and a
sweatshirt. [nmate stated inmate went to the dormitory and retrieved a pair of pants and he, inmate
B 2nd Officer Singleton walked inmate Smith to the bathroom. Inmate Jjjjj repeated the same story as inmate
B =s to how Officer Singleton hit inmate Smith in the ribs in the bathroom for touching the sink knobs.
Inmate advised inmate Smith continued to be uncooperative constantly getting up and walking into the shift
office and tracking blood on the door handies and floor. Inmat:- stated at one point, Otficers Green, R.
Johnson, and Officer Singleton made he and the other inmates walk around the comner of the building and he
heard them yelling “you stupid motherfucker”, “Drug Head”, “Son of a bitch” and other curse words and
threats to inmate Smith and that he heard someone striking inmate Smith, however; he did not see the offense.
Inmate [ advised inmate i bad laid back when they were made to walk around the corner of the building
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and that he may have seen mere. Inmate [ stated when they came back from around the corner, he saw the
three officers placing handcuffs and shackles on inmate Smith then hogtied them tegether. lnma:fﬂ- stated he
helped the officers strap inmate [ to the gurney so he would not fall off. Inmate [Jjjjjj advised at one point he
observed inmate Smith bleeding from the nose very badly and the blood was pouring down the side of the
gummey. Inmate [ stated he walked inside the shift office and advised Officer Singleton. Inmate [Jjjjj stated
Officer Singleton and Lt. Weaver walked outside and look at inmate Smith and advised “he will be OK" and
walked back inside. Inmate confirmed inmate[jjj’s statement as fo how inmate Smith was escorted to the
back gate and how they retrieved him later from the van afier returning from healthcare. Due to the fact inmate
Samue! [ had reported that Warden Babers had exited the front side door of the administration building
while leaving work and had viewed inmate Smith being assauited by the officer behind the shift office, Agent
Favor asked inma.te. about the allegation. Inmate- stated he observed Warden Babers leave the facility
threugh the front side door. Inmate [ stated she did in fact stop and look down the side of the building
through the chain link fence, however; at the time, she was at the chain link fence, anether unknown inmate was
strapped to the gurney. Inmate [JjJJJj stated the unknown inmate was “flocking out” and velling vulgar language
at Warden Babers. Inmate [ advised officers called for a gumey approximately twenty minutes later and that
they had to remove the unknown inmate from the gurney to go to dormitory A-2 and pick up inmate Smith,
Inmate- advised he had been fransported to Kilby Correctional Facility and placed in protective custody in
the segregation unit. Agent Favor asked inmate [Jif had any person involved in the incident attempted to
comtact him and he stated Officer Singleten had come to the segregation unit at Kilby Correctional Facility on
Thursday, Nevember 30, 2017 at approximately 1800 hours, while being escerted by an unknown efficer.
Inmate [ stated the two officers walked by his cell and the other officer was describing the unit as if he was
giving him a tour. Inmate [ stated after walking by his cell, Officer Singleton came back to his cell by
himself and stated, “! suppese I know why you are up here” and “they are trying te pin that inmate’s death on
me”, Inmate[JJjjjj stated Officer Singleton then advised him to “stay strong” and walked away. Inmate|Jjjjj
stated he believed Officer Singleton was telling him not to talk about the incident. Agent Favor took a detailed
recorded statement from inmate|[jjj

Agent Favorand Wallace then met with Warden Billups, who was the Warden I1I of Kilby Correctional
Facility. Agent Favor advised her of the information given by inmate:- regarding Officer Singleton coming to
his cell. Warden Billups advised Officer Singleton was working at the facility on overtime, however; he was not
working in the segregation unit. Warden Billups stated she would make sure Officer Singleton would only work
on the outside towers of the facility from this point on.

On Saturday, December 9, 2017 at 0547 hours, Director A. Mercado called Agent Favor and advised the on-
call Supervisor had received a call from Kilby Cormrectional Facility advising that inmate Billy Smith had died.
Director Mercado stated the on-call Agent T. Lamb had been notified and had responded to Jackson Hospital
E.R. At 0617 hours Agent Favor Called Agent Lamb and advised her of the details of inmate Smith’s injuries.
Agent Lamb stated inmate Smith had been released from the hospital and sent back to Kilby Correctional
Facility’s healthcare unit, then sent back to Jackson Hospital’s ER where he died. Agent Favor was unable to
respond to the ER. due to being snowed 1n at his residence. Agent Favor called Kilby Correctional Facility and
spoke to the shift supervisor Sgt. - who stated inmate Smith was transported from Jackson Hospital ICU to
Kilby on December 8, 2017 to be plaarsd in the long-term care unit. Sgt. Dixon stated upon arrival it was
determined that inmate Smith’s oxygen levels were too low to stay and he was returned to Jackson Hospital.
Sgt. vised inmate Sm.lrh died on December 9, 2017 and was pronounced dead at 0340 hours by CNP
mate Smith next of ken was listed as his mother, Teresa Smith, of I N
Inmate Smith was last seen by R.N. || NN vhe located him
unresponsive in Jackson Hospital room number 663. Inmate Smith was serving a 25-year sentence out of
Morgan County for Breaking and Entering of a Motor Vehicle.
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On Saturday, December 9, 2017 at 0635 hours, Agent Favor called Jackson Hospital ICU and spoke to
inmate Smith’s Charge Nurse who advised his attending physicians along with the Alabama Department of
Corrections physicians had decided inmate Smith was stable enough to be transported to Kilby Correctional
Facility’s long term care unit. She advised inmate Smith was discharged from the hospital and transported to
Kilby Correctional Facility at 1350 hours on December 8, 2017 and returned to the hospital approximately an
hour and fifteen minutes later. Inmate Smith never regained consciousness from the time he arrived at the
Jackson Hospital ER. on November 13, 2017 until his death on December 9, 2017.

Agent Favor then called the on-call Alabama Department of Forensic Science investigator ||} N 2n.d
advised her of the details of inmate Smith’s death. Agent Favor then call Capital Removal Service and arranged
to have inmate Smith’s body picked up and transported to the Alabama Department of Forensic Science where a
post mortem examination could be completed.

On Monday, December 11, 2017 at 0600 hours Agent Favor arrived at the Alabama Department of Forensic
Science laboratory located at 8160 AUM Drive Montgomery, Alabama. Dr. ||} conducted a
post mortem examination on inmate Smith’s body at 0630 hours. Dr. Boudreau findings will be presented
later in the investigative report. Inmate Smith’s body was released and picked up by Arab Heritage Memorial
Chapel located at 1340 North Main Street Arab, Alabama 35016 phone number 256-586-4100

Dr later sent Agent Favor a copy of the Final Autopsy Report of his examination of inmate Smith to I
and [ Headquarters. Dr. advised in his report that the Cause of inmate Smith’s death was Blunt-force
Head Trauma. Dr. Boudreau concluded the Manner of inmate Smith’s Death was Homicide. Upon speaking to
Dr. BB d explaining all witnesses’ statements as to the details of the original fight with inmate Blount
and all witness statements of contact with the officers, Dr.- advised the injuries that caused inmate
Smith’s death was consistent the injuries inmate Smith sustained by the altercation with inuimate Blount.

On Monday, December 11, 2017 at 1152 hours, Agents Favor and Butterbaugh went to Ventress Correctional
Facility and attempted to re-interview inmate [ BBl Uron reading inmate [jjiili§ the Miranda
Warmning, he advised he did not wish to give a statement or sign the form. Agent Favor stopped the interview
process at that time.

On Tuesday, December 12, 2017 at 0910 hours, Agent Favor went to Elmore Correctional Facility and
interviewed . Inmate | stated on the date in question at he went to the front
shift office for pill call. Inmate stated he observed inmate Smith on the gurney lying on his stomach and
that his hands and feet were hogtied behind him. Inmate:_ stated the officers moved he along with other
inmates around to the south side of the shift office during this time and then told them to go back to their
dormitories. Agent Favor asked inmate if there was any officer he knew that were abusing inmates and he
stated a young officer named White. Agent Favor showed inmate [JJjjij 2 photo of Officer Ell White and he
advised he was the officer he was talking about. Inmate [} 2dvised Officer White would take food items
from inmates and make them pay money to get them back. Inmate i stated that inmate White was a Blood
Gang Member and that from time to time he would challenge inmates to go to the back of the dormitory and
fight. Agent Favor asked inmate [Jjj why Officer White would be fighting inmates and he stated he did not
know for certain, however; he believed it had something to do with being a gang member. Agent Favor asked
inmate [ij when the last time he saw inmate White fight inmates in the back of the dormitory and he stated
approximately two months prior. Agent Favor took a detailed recorded statement from inmate -

On Tuesday, December 12,2017 at 1401 hours, Agents Favor, Wallace and D. Jones interviewed inmate

. Inmate [ advised on the day and time in question he had went to
the pill call line at the shift office and he saw inmate Smith lying on the gurney yelling and that he was wet.
Inmate i) 2dvised it was lightly raining and cool outside. Inmate i} stated he went inside the shift
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office asked the officers to get inmate Smith some clothes. Inmate:- stated the officers told him to *go
on” then ran him and the other inmates around the comer of the building. Inmate [ stated he observed
inimate Smith get off the gumey and walk into the shift office. Inmate - stated he observed Officer
Singleton and Officer White push inmate Smith against the wall, took him to the ground, hog ties him while he
was face down then put him on a gumey. Imnatai advised he observed inmate Smith on the guney for
approximately one hour then he left the area. During inmate - statement, he advised two statements that
did not align with other facts discovered during the investigation. Inmate - stated he observed inmate
Smith walk to the shift office from dormitory A-2 and that he had no apparent injuries at that time. All other
witnesses advised he was taken by the inmate runners on a gurney in which upon arrival at the shift office they
lowered the gurney all the way down to its lowest point, so he would not fall off. The other witnesses stated this
is when inmate Smith got off the gurney and walked into the shift office multiple times. The second issue with
inmata- statement is that he advised inmate Smith was handcuffed when he got to the shift office and
that at one point he was shoved against the wall and then his feet were kicked out from under him causing him
to fall face down on the concreate while handcuffed to the rear. The other witnesses advised inmate Smith was
not originally handcuffed at the shift office. The other witnesses advised as he continued to walk into the shift
office and touch the doorknobs they had to be cleaned off due to him leaving blood on them and that this was
the reason for the officers to become angry towards inmate Smith. Upon reviewing the video footage from the
shift office clearly shows inmate Smith walk into the shift office hallway without handcuffs. Agent Favor did
not find inmate h statement credible. Agent Favor took a recorded statement from inmate -

On Tuesday, December 12, 2017 at 1453 hours, Agents Favor and D. Jones interviewed ||| RGN
I [mate - advised he observed Officer McClease walk inmate Smith to the front
shift office at approximately 1730 hours. Inmate- stated he was in the inmate pill call line at
approximately 2200 hours, when he heard inmate Smith yelling for help. Inmataﬁ stated he was inside the
Shift Office and observed inmate Smith in the “Bull Cell” (the holding cell next to the shift office) yelling and
beating on the outside door. Inmate- advised after he went outside he continued to hear inmate Smith
yelling for help and beating on the outside door. Inmate - stated the officers brought inmate Smith outside

about twenty minutes later and that he had numerous injuries and continued to yell for h_e:li. Inmate

advised officers sprayed him with a water hose then forced him to the ground. Inmate advised the
officers then put him on a gurney, handcuffed him and strapped him down. Inmate advised inmate Smith
began to rock the gumey back and forth and that Sgt. Il called an emergency code and every officer in the
facility including all the outside perimeter officers and tower officers responded. Inmate advised twelve
to fourteen officers surrounded the gurney and Officer hit inmate Smith in the head with a retractable
baton with S gt-and Sgt. Richardson watched. Inmate stated after Officer Felder hit inmate Smith
he stopped yelling. Inmate advised Lt. Waver advised the other officers to take him to the healthcare unit
at Staton Correctional Facility and they rushed him on the gurney to the back gate. Agent Favor concluded that
all of inmate- statements were false. Inmate Smith did not walk to the shift office. Sgt. H was not
working on November 13, 2017 nor was in the facility. Sgt Richardson was seen on video inside the shift office
when inmata- advised he was outside surrounding the gurney. Video evidence shows that no emergency
call was every made nor did all the officers in the facility respond to the shift office. Inmate- statements
were no only misleading but totally fabricated. Agent Favor took a recorded statement from inmatt-

On Tuesday, December 12, 2017, the following inmates were interviewed and advised they did not have any

On Tuesday, December 18, 2017 at 1252 hours, Agent Favor and Agent Caulfield went to Elmore
Correctional Facility and interviewed inmate ||} NG |1mate - advised on the day

in question he walked up to the front shift office for the pill call line observed Officer Green hog tying inmate
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Smith behind the shift office. Inmate stated inmate Smith was on the gumey face down and the gurmney
had been lifted to its highest point. Inmate stated Officer Green picked inmate Smith off the gurney and
dropped him straight down face first onto the concreate from the height of the gumey then retrieved a water
hose and sprayed him down with water. Agent Favor questioned him on the details of his statement and inmate

advised it could have been Officer Singleton. None of the witnesses that were on the scene on the date
and time of the incident advised inmate was ever sprayed with a water hose nor did inmate Smith have
any injuries consistent with being dropped from four feet in the air with his hands and feet bound behind him.
Agent Favor did not believe inmate [Jjj was advising a truthful statement. Agent Favor took a recorded
statement from inmate [

On Thursday, January 18, 2018 at 1428 hours, Agent Favor and C.J. Butterbaugh went to Staton
Correctional Facility and interviewed inmateh Inmate [jjjjifvas the inmate

working in the Staton Healthcare unit on November 13, 2018. Inmat|jjfladvised he was working in the
healthcare unit on the night of the incident and that he did see inmate Smith. Inmate stated he has been
working with the Hospice patients in the facility for the last four years, [nmate stated on the night in
suestion, he entered the hallway of the unit sometime around 2100 hours or a little after and observed inmate
Smith in the holding cell. Inmate|jjjjjiivised he always looks in the cell as he enters in case he is asked by
officers as to how many inmates are present during a facility count. Inmate Battle stated he observed “Billy”,
inmate Smith, stand up from a seated position on the bench in handcuffs, stagger overto the wall and bump his
head on the wall then return to the bench. Inmate JJJtated he observed inmate Smith do this act twice.
lrmmte-statad mmate Smith was velling unintelligibly. Inmate-st&ted a short time later he entered
the doorway of the holding cell and observed the two efficers, Singleton and White, along with nursing staff
was standing over inmate Smith and inmate Smith was lving still on the floor. Inmatistamd every time
the officers would touch inmate Smith, he would begin to thrash around (Wigging sut). Inmate [ stated the
nurses advised “we can’t treat him like this” and advised the officer that they would have to wait for him to
calm down. Inmate ated the officers advised the nurse that they were about to get off werk and that they
could not wait around. Inmﬂ.t&!ta‘ted the officers put inmate Smith in a wheel chair and rolled him out to
their van, Inmate advised he never saw any officer strike inmate Smith in the healthcare unit or pore
water on him. Inmate stated inmate Smith did appear wet when he saw him on the floor. Agent Favor
took a recorded statement from inma

On Thursday, January 25, 2018 at 1000 hours, Corizon Health care nurses ||| | RGN
L.P.N. Tara Parker along with their Attorney Bill

Lunsford came to [ and 1 headquarters to be interviewed by Agent Favor. Agent Favor escorted each of the
nurses separately to the rear interviewing room of the office accompanied by their attormey. At 1031 hours
Agent Favor interviewed RN | gent Favor questioned Nur about the Body chart that was
written for inmate Smith. Nurse dvised when she arrived at the facility for work on third shift. She
observed inmate Smith lying on the bed snoring loudly and further advised the way he was snoring was
irregular. Nur advised she looked at inmate Smith’s eves with a light. Nurscjjj} stated she noticed a
large knot on inmate Smith’s right side of his head. Nursc-staxtd she conducted a sternum rub with no
effect, Nurse JJJltated she checked his lungs and found the sounds of water in his lungs. Nurse|JJadvised
she asked if he had been given Narcan and she was advised no. Nurse Jllllstated she gave inmate Smith the
Narcan drug and that it did not have any effect. Nurse stated shortly after Haynes Ambulance arrived and
transporied inmate Smith to Jackson Hospital ER. Nurs tated she then made her notes on the body chart.
Agent Favor asked Nur lacing water or Ice on inmates to snap them out of drug psychotic episodes
was Corizon policy. Nurse dvised no it was not and that she had net ever dene this act. Agent Favor
asked if she had ever seen a correctional officer do this and she advised she had seen several officers place
water and/or ice on inmates to bring them around and that it does work sometimes. Agent Favor toek a recorded

statement from NursdiiilJ
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On Thursday, January 25, 2018 at 1052 hours, Agent Favor interviﬂwm. Nurse
‘dﬂised she remembered Officer White and Singleton bring an inmate into the healthcare unit. Nurse
dvised she could not remember the time in which they arrived at the healthcare unit. Nursclijjj|j
stated she saw the two officers but did not see the inmate because she was working on another inmate. Nurse
I stated she did not see or hear of anything else sn the first-time inmate Smith came to the healthcare
unit. Nurse|JJJJEdvised the second-time inmate Smith arrived at the unit, see observed him lying on the bed
snoring and she got her pin light and fooked at his pupils. Nursejjjjjjjfedvised his pupils were totally dilated.
Iﬂursawiﬂd she asked Officer R. Johnson about inmate Smith and he advised he was “Wiggin out” and
een in and out of the shift office all day”. Nurse E-aduised she did not have any other

that “he ha
infermation. Agent Favor took a recorded staternent from Nurs

On Thursday, Jannary 25, 2018 at 1110 hours, Agent Favor interviewed R.N. I
Nurs- advised she was in the medical observation unit on the night in question. Nurs{llIEEEE-t-ted
she never heard or saw inmate Smith the first time he came to the health it NursclR:Cvised she
only saw inmate Smith as she was leaving the unit at shift change. Nurse advised as she was leaving
it che observed inmate Smith on the gurney and that Nurse Sanders asked her for a pin light. Nurse

dvised she gave her the light then the Ambulance showed up to transport inmate Smith and she left
the facility. Agent Favor took a recorded statement from Nursﬁ

On Thursday, January 25, 2018 at 1123 hours, Agent Favor re-interview L.P.N. Tara Parker. Agent Favor
read Nurse Parker the Miranda Warning from a Standard State of Alabama rights form. Nurse Parker signed the
form and advised she wished to give a statement. Nurse Parker repeats the same story as the first statement
other than to say she did see Officer White pour ice water on inmate Smith while he on the floor of the holding
cell and that inmate Smith had more visible injuries on him when he returned to the healthcare unit the second
time than when he left the first time, AgentFavor took a recorded statement from MNurse Parker.

On Thursday, February 23, 2018 at 1105 hours, Agents Favor and Butterbaugh went to Kilby Correctional
Facility, located at 12201 Wares Ferry Road Montgomery, Alabama, and interviewed inmate ||| ENENEGNG
N atc [ 2dvised he was housed at Elmore Correctional Facility on November 13, 2017.
Inmate-advised at that time he would go to the shift officer after pill call every evening and have the
nurse dress a wound under his arm where he had a cyst removed. Inmate [Jjjjjjij advised he arrived at the shift
office at 1730 hours and observed inmate Smith on a gurney and that he was already hogtied. Inmate Cable
advised he observed Officer Singleton take the handcuffs and leg shacklies off and that inmate Smith walk into
the shift office. Inmate advised Officer R. Johnson choked inmate Smith inside the shift office hallway
and pushed him out the side door while choking him. Inmate [Jjjjj further advised officer Singleton, Officer J.
Lanier, Officer G. Clay and other officer surrounded inmate Smith as he laid on the ground and kicked and beat
him and that Officer Lanier deployed his retractable baton and stuck inmate Smith with the weapon. Agent
Favor verify that inmate [} falsified his story. The front gate duty roster advised Pill Call ended at 2210
hours, Officers Lanier and Clay were not working on November 13, 2017 and were not in the facility and the
video from the shift office did not show any officer attacking and pushing inmate Smith out the door while
choking him. Agent Favor took a recorded statement from inmate |

On Wednesday, October 10, 2018 at 1316 hours, Agents Favor and W. Thomas re-interviewed Sergeant
Jonathan Richardson in Agent Favor’s effice at the I and I Headquarters. Sgt. Richardson recounted the same
story as his first interview and denied knowing that inmate Smith had ever been placed on a gumey and hog
tied. Sgt. Richardson stated at one-point inmate Smith walked into the office and asked why he needed to go to
the healthcare unit. Sgt. Richardson stated he advised him that he had to go get a body chart. Sgt. Richardson
denied ever changing the shift log that Ms. Murray had completed. Sgf. Richardson also denied ever knowing
that any person changed the shift log and that his signature was in fact the signature found on the shift log
located in Ms,iﬂfﬁﬂe- Agent Favor asked Sgt. Richardson about the text conversation from Officer
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White’s cell phone downloaded information where he was texting back and forth with an unknown female and
having a conversation about beating another inmate along with appreximately twenty officers on November 12,
2017. 8gt. Richardson denied any offense as such this ever occurring at Elmore Correctional Facility and that
they never even have twenty officers inside the facility working at one time and that they have serious issues
manning the assigned post on a daily basis. Agent Favor asked Sgt. Richardson if he would submit a
handwriting sample to be used for comparison. Sgt. Richardson agreed to the sample and wrote his signature
twenty times on a piece of paper than three times while writing fast on a separate piece of paper. Sgt.
Richardson advised he would take a polygraph fest in relation to his statements. Agent Favor took a detailed
recording of the interview. Agent Favor contacted Supervisor Leroy Dale who advised he would come to the |
and 1 Officer any test Sgt. Richardson on Thursday, November 18, 2018 at 0900 hours. Sgt. Richardson advised
he would come to | and [ Headquarters on the assigned date and time.

On Thursday, October 18, 2618 at 0900 hours Sgt. Richardson arrived at [ and 1 Headquarters for his
scheduled polygraph test. Sgt. Richardson was escorted the conference room of the facility were Supervisory
Agent Leroy Dale administered the test. The test questions were developed to answer if Sgt. Richardson had
seen inmate Smith hog tied on the gurney cutside the shift office and had he signed the Shift Log after it had
been changed or did he know who had changed the Shift Log. Sgt. Richardsen advised no on all guestions. The
test showed Sgt. Richardson was deceptive on all the questions and failed the exam. Agent Favor spoke to Sgt.
Richardson after the exam. Sgt. Richardson continued fo advise he was telling the wuth and did not know why
he failed the test.

On Friday, October 26, 2018 at 0908 Officer]| NN I - © 1 and ]
headquarters for scheduled appointments with Agent Favor. At 0937 hours Agent Favor, escorted Officer [ NEG0NG
to the I and I conference room and interviewed him about the offense. Upon questioning Officerlllllll, he

advised he remembered inmate Smith come into the shift office wearing boxers and a sweatshirt, Officer NGEGG_z_
denied ever seeing inmate Smith being struck by any officer nor did he see him restrained due to the fact he had
gotten off work before anything like that could have happened. Officejjjjjjijdvised he got off work at
approximately 1730 hours. Agent Favor took a recorded statement from Officer |||l

At 0959 hours, Agent Pavor interviewed oa;fwﬂﬁicc- advised he did not remember seeing
inmate Smith on the day in guestion. Offic vised he was work at the back gate on the day of the
offense and that he worked umtil approximately 2000 hours then went home. OfficerJllllll stated he did not
know about the offense until the next day when first shift supervisors asked him if he had the times when
inmate Smith was taken to Staton healthcare and did he write on the Sick Call log if a body chart was
completed. Officefilfadvised he thought the supervisors were asking about the day time on the log since he
gets off got off at 2000 hours. The front Central Control log shewed Officerlll clocking out at 2002 hours.

DISPOSITION:

Show this case “exceptionally cleared” and “closed™ due to the fact this case will be presented to the Elmore
County Grand Jury for Manslaughter against inmate Bryan Blount.

Case Type: Case Disposition: Status:

Criminal X Substantiated A Exec. Cleared: Open
Administrative Unsubsmntiated Sup. /Offender Daath Closed X



